
 

 

Aanleiding: 

Het college van B&W heeft u eerder geïnformeerd over het werkbezoek aan Haikou en Qingdao tussen 
30 november en 8 december 2019.  Dit naar aanleiding van een eerder bezoek van een Chinese 
delegatie uit de stad Haikou aan Meppel. Voor de gemeente Meppel is dit verzoek interessant 
aangezien er op het gebied van vrijetijdseconomie en de haven kansen liggen binnen China. Omdat 
voor Meppel het onderwerp havenontwikkeling van belang is ook de havenstad Qingdao bezocht om 
nader kennis mee te maken. Onderstaand treft u het verslag aan met de belangrijkste bevindingen van 
deze reis. Ook geven we een doorkijk over het vervolg. 
 
De afvaardiging van de gemeente Meppel werd gevormd door burgemeester Korteland 
(portefeuillehouder Economie en Mondiale Samenwerking) en wethouder Koning (portefeuillehouder 
Vrijetijdseconomie) met ambtelijke ondersteuning van de heren Ouaamar en Buijs.  
 

 
 
Foto 1: Ontmoeting met het bestuur van Haikou. 

 
  



 
Dag 1:  Zaterdag 30 november/zondag 1 december 
Reisdag naar Haikou in China en eerste voorbereidende bespreking ter plaatse met ondersteuning. 
 
Dag 2: maandag 2 december 2019 
Op de eerste dag worden wij opgehaald voor een bezoek aan de haven. Er wordt een kilometer de zee 
in gebouwd waardoor een enorm havencomplex ontstaat. Hierbij worden alle functies zodanig 
gescheiden dat vooral de efficiëntie enorm toeneemt. Er ontstaat een enorme hub naar het vaste land.  
Op deze manier wordt Haikou de toegangspoort voor goederen naar Zuid-China. Mooi om te zien dat 
het goederenvervoer gescheiden wordt van het toeristisch vervoer. 

 
 
Na de haven worden we meegenomen naar ‘the Jongdong New Area Planning and Exhibition Centre’. 
Een enorm mangrovegebied aan de oostzijde van Haikou waar een ontwikkeling wordt gepresenteerd 
van 300 km2. Wonen, werken en natuurontwikkeling, inclusief de uitbreiding van de luchthaven in 
fases. De presentatie wordt gegeven in een groot koepelgebouw. In het midden staat een maquette 
die volledig interactief is. Het is een goed gebruik in China een gebouw neer te zetten met als enig doel 
het project te kunnen presenteren. Bouwen met de natuur is uitgangspunt in dit bijzondere project.  
  



 
De president van China, Xi Jinping, heeft persoonlijk zijn goedkeuring gegeven aan het project: 
‘opportunities of Hainan’.  

Via de videopresentaties in 
de koepel en de enorme 
maquette in het midden 
wordt de ontwikkeling van 
het eiland tot een ‘free 
trade zone’ gepromoot.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Dag 3: dinsdag 3 december 
Het hoofdthema voor vandaag is nadere kennismaking met het bestuur van de stad Haikou. Daarvoor 
bezoeken we eerst het ‘Fuxingcheng internet innovationpark’. Onder andere IQIYI is er gevestigd, een 
Chinese variant van Netflix. Inmiddels één van de grootste online videokanalen in de wereld met een 
duizelingwekkend aantal gebruikers. Het ‘creative department’ van het bedrijf is gevestigd in Haikou. 

Binnen het complex zijn ook 
medische technologie 
ontwikkelaars actief. We 
krijgen een voorbeeld van een 
klein apparaat te zien dat 
digitaal bloedsuikerwaarden 
meet zonder prikken. Ze willen 
graag contact leggen met 
mogelijke gebruikers en 
ontwikkelaars in Meppel om 
kennis en ervaring uit te 
wisselen. Interessant om 
contact te leggen met ons 
ziekenhuis. 
 
 

 
Onze volgende stop is het ‘emergency-center’ en klantcontactcentrum van de gemeente Haikou. Bij 
grote calamiteiten wordt op een enorme videowand van meer dan 20 meter lang en zeker 4 meter 
hoog alle informatie geprojecteerd om crises het hoofd te kunnen bieden met realtime-info voor de 



beslissers. Tel daarbij de beschikbaarheid van alle camerabeelden bij op en het systeem kan in korte 
tijd calamiteiten in de openbare ruimte het hoofd bieden.  
 
Daarna in de auto naar ‘the city hall’ van Haikou voor de kennismaking met het bestuur van de stad. 
We worden in een ruimte ontvangen met de stoelen in een u-vorm opgesteld (foto 1). Aan het hoofd 
en in het midden van de ruimte staan de stoelen voor de burgemeesters de heren Korteland en Ding 
Hui. Daar achter de tolken. Tegenover elkaar en geflankeerd van burgemeester Korteland en Ding Hui 
zitten in hiërarchische volgorde de overige vertegenwoordigers, te beginnen met de loco 
burgemeester.  
De heer Ding Hui doet de aftrap met het verwoorden van een warm welkom waarbij gememoreerd 
wordt aan het bezoek van de delegatie in 2018 aan Meppel en de wens tot samenwerking wordt 
nogmaals gedeeld. De heer Korteland spreekt zijn waardering uit voor de ontvangst aan de heer Ding 
Hui en spreekt ook de hoop uit om tot een vruchtbare gesprek op het gebied van havenontwikkeling 
en in- en uitgaand toerisme. Wethouder Koning verzorgt een nadere toelichting op de mogelijkheden 
van samenwerking op het gebied van vrijetijdseconomie en benadrukt de kansen en mogelijkheden 
die er zijn om samen te werken. 
 
Na dit gesprek volgt een kleine ceremonie waarvoor  we naar een kleinere naastgelegen ruimte geleid 

worden, die leeg is op een antiek bureau 
na. Ter onderstreping van de goede 
relatie wordt ‘the letter of intent 
between Meppel-city and Haikou-city’ 
door de heren Korteland en  Hui 
ondertekend. Het document bevestigt 
dat we elkaar respecteren en de 
mogelijkheden willen verkennen naar 
economische proposities die voor beide 
partijen belangrijk kunnen zijn. 
Na de ondertekening volgt een 
gezamenlijke lunch. De sfeer is  
informeler en wetenswaardigheden 
worden gedeeld.  

 
We benoemen verschillende Meppeler bedrijven die internationaal actief zijn in de scheepsbouw. Er is 
interesse in ons maritieme bedrijfsleven. Concreet is een eerste lead om op een later moment over 
door te spreken. We laten de gegevens van het bedrijf achter en beloven er op terug te komen. 
Meppel is de eerste Nederlandse stad met een Memorandum Of Understanding, ondertekend in 
Haikou.  
In de middag bezoeken we het ziekenhuis van Haikou. We ontmoeten director of primary care, Dr. 
Timothy Stephens, een Amerikaanse arts gespecialiseerd in ‘family medicine’. Na het ziekenhuis 
bezoeken we het naastgelegen verzorgingshuis. De directeur leidt ons rond. Je kunt als particulier ook 
een kamer huren of gebruik maken van de faciliteiten met de insteek wederkerigheid. De gedachte 
erachter is dat gebruik kan worden gemaakt van stagiairs of medische studenten waar studie-ervaring 
in de praktijk kan worden gebracht. Voor de bewoners is het aanbod van therapie en activiteiten 
groot. 
 



Dag 4: woensdag 4 december 
We bezoeken de ‘Haikou Experimental Senior Middle School’. Het is een school voor de leeftijd 12 tot 
18 jaar. Er ligt veel druk om te presteren op de kinderen in China en de dagen zijn lang. De principal en 
een docent Engels leiden ons enthousiast rond op het complex. Zij vertellen trots over de uitwisseling 
van studenten met andere landen en laten fotopresentaties zien van de reizen. Er zijn meerdere 
landen bezocht met uitwisseling programma’s en er is de wens om in contact te komen met scholen 
uit Meppel. Het is een eer om buitenlandse studenten gastvrij op te nemen in het gezin tijdens de 
uitwisseling. De Chinese ouders staan er in ieder geval voor in de rij. 
Voordat we richting Qingdao gaan, bezoeken we kort het museum van de regio Hainan. In Qingdao 
worden we door vertegenwoordigers van de gemeente ontvangen en naar het hotel gebracht. 
 
Dag 5: donderdag 5 december 2019 
We hebben een ontbijtafspraak met de directeur van het NBSO (Netherlands Business Support Office) 
in Qingdao. Het betreft een agentschap van het Ministerie van Economische Zaken. We krijgen advies 
over de lokale gebruiken over het zakendoen in China en het verschil in benadering tussen Haikou en 
Qingdao. Ook vertelt ze over de aanstaande haventop in oktober 2020 in Qingdao en het advies voor 
Meppel (en Port of Zwolle) om hier het beste bij aan te haken. Direct daarna worden we meegenomen 
voor een kort cultuurbezoek in de stad. We worden ontvangen in het ‘touristic and creative centre’.  
De heer Ma Lingang (loco burgemeester) begeleidt namens het bestuur van Qingdao uit het district 
Chandong dit bezoek. Het leert ons dat een statisch museum niet meer voldoet, maar je een 
‘experience center’ nodig hebt als je wil opvallen. 
 
Na de lunch, die wordt aangeboden door het bestuur van de gemeente Qingdao worden we door de 
heer Gao Jian (burgemeester van het Shinen district van de stad) ontvangen in het stadkantoor. Hij 
opent de vergadering en stelt de aanwezigen kort voor. Het is een grote groep van ambtenaren en 
bedrijfsvertegenwoordigers (m/v). Na het uitwisselen van beleefdheden wederzijds worden de 
promotiefilms getoond van eerst Qingdao en daarna Meppel. Ze worden toegelicht door eerste loco 
burgemeester de heer Ma Lingang en daarna burgemeester Korteland. 
 
 

De heer Wang Jia (director of 
foreign affairs) stelt voor om 
gezamenlijk een lijst op te stellen 
met bedrijven die mogelijk samen 
willen werken en actief te 
koppelen om ‘mutual interest’ te 
vinden.  
Men wil graag manieren vinden 
om contact te leggen met 
bedrijven die zowel kennis, als 
producten uit willen wisselen. Het 
gebied kent een enorm 
afzetpotentieel. Thema’s op het 
gebied van energie besparing, 
Research & Development, het 

promoten van partners, alles komt in hoog tempo voorbij. De vertegenwoordiger van de ‘Ocean 



Fishing Company’ is geïnteresseerd om in contact te komen met scheepswerven in Meppel. We leggen 
uiteraard de aanwezigen uit dat wij geen eigenaar zijn van deze bedrijven maar dat we bij het 
retourbezoek graag aansturen op kennismaking. En de wereld is klein: de vertegenwoordiger van 
Samskip geeft aan de Meppeler haven te kennen. Er wordt vanuit toeristisch perspectief nog aangeven 
dat wederzijdse inspanningen op toeristisch gebied ook samenwerking bij (internationale) 
evenementen kan betekenen. Immers kan de naamsbekendheid van beide gemeenten bij het 
thuisfront zo versterkt worden. Ook contacten om een platform te faciliteren voor versterking van de 
promotie van regionaal toerisme behoort tot de mogelijkheden. Het overleg geeft voor het college 
voldoende aanknooppunten om te evalueren na het retourbezoek op 19 december. 
 
Na het overleg hebben we de Qingdao International Technology Trade Market bezocht. De 
technologische hub zoekt naar (externe-) financiers, het bouwen van proposities door het binnenhalen 
van innovatieve projecten die door samenbrengen van allerlei partijen doorgang kunnen vinden. 
Technologisch hoogstaand.  
Historisch en cultureel interessant wordt het laatste bezoek aan de haven en dan in het bijzonder ‘the 
international convention center’. Een groot gebouw dat speciaal voor de top in 2018 is gebouwd voor 
de SCO summit 2018 te Qingdao. De ‘council of heads’, een Aziatische top met alle leiders van het 
Midden en Verre Oosten bij elkaar. 
Na het bezoek dineren we op uitnodiging van de gemeente Qingdao informeel verder met onder 
andere de burgemeester van het district Gao Jian.  
 
Dag 6: vrijdag 6 december. 
We bezoeken ’s ochtends eerst enkele cultureel interessante plekken als het Huashi House en maken  
een wandeling langs het strand naar de ‘social community-house of Qingdao Tai Ping’ met als visie: 
Bang Dao Jia, wat ‘Help Familie Thuis’ betekent. Wijk- en dorpsgericht werken staat hoog 
aangeschreven. Er worden allerlei activiteiten ontplooid voor gezinnen en ouderen waarbij 
eenzaamheid het grootste punt van aandacht is. We worden langs groepsbezigheden geleid zoals 
muziekles, stijldans, kalligrafie en bordspelletjes. Allemaal georganiseerd door vrijwilligers.  
 
Het laatste bedrijfsbezoek voor vandaag is aan technologiereus Hisense. We krijgen een rondleiding 
waarbij zowel business to consumer (BTC) als business to business (BTB) oplossingen worden getoond. 
We krijgen verkeersmanagementsystemen te zien waarbij big-data een grote rol speelt. Ook de 
medische oplossingen voor de operatiekamer door een scan van het lichaam te vertalen naar een 
hyper realistisch beeld in 3D, zodat bijvoorbeeld de voorgestelde operatie eerst geoefend kan worden, 
spreekt tot de verbeelding. Maar ook het vergroten van de winkelbeleving door op een winkelruit 
relevante informatie te projecteren terwijl je naar het product in de etalage kijkt geeft een goed beeld 
van de toekomst.  
Na het bezoek aan Hisense lunchen we in het filmmuseum 1907. Een van origine Duitse filmzaal. We 
worden ontvangen door Partijsecretaris Mr. Hua Yusong (Shinan district). Tijdens de lunch gaat het 
vooral over de mogelijke contacten met het bedrijfsleven en het verstevigen van contacten op 
ambtelijk niveau.  



 
We brengen het retourbezoek op 19 
december onder de aandacht. Na de 
lunch eindigt het formele programma van 
Qingdao en vertrekken we naar Beijing.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Dag 7: 7 december 2019 
We hebben een afspraak met een medewerker politieke zaken van de Nederlandse ambassade. We 
krijgen  een toelichting op de politieke context van de bezoeken van Nederlandse bedrijven en 
overheden in China en vice-versa. Bij de ambassade is uitvoerig gesproken over de mensenrechten in 
China, positionering van het Nederlandse kabinet en de beste manier om dit met de Chinese overheid 
te bespreken. Vanuit de ambassade werd aangegeven dat er op dit vlak geen bijzonderheden spelen in 
de gebieden die wij bezocht hebben. We krijgen een compliment over onze zorgvuldige aanpak.  Einde 
van de middag vertrekken we weer naar Nederland. 
 
Opbrengst en conclusies: 
Tijdens het bezoek op 19 december van de delegatie uit Qingdao zijn de bezoekende bedrijven (een 
investeringsmaatschappij en een verwerker van visproducten) in de gelegenheid gesteld contact te 
leggen met Port Of Zwolle en belangstellende (haven-)bedrijven in Meppel.  Daarnaast is bereikt dat 
Meppeler ondernemers zich hebben gemeld. Vooral de bewustwording van de mogelijkheden voor de 
Meppeler middenstand willen we vergroten. De eerste stappen zijn gezet door in het voorjaar een 
workshop voor geïnteresseerde bedrijven te organiseren hoe om te gaan met de Chinese markt zodat 
beter ingespeeld kan worden op wensen en gedrag. Gezamenlijk met de gemeente Steenwijkerland 
willen we de positionering van de vrijetijdseconomie in de regio anders benaderen dan we tot nu toe 
gedaan hebben. De ligging van Meppel ten opzichte van Giethoorn kan verder worden gepromoot 
waardoor de bekendheid van Meppel als ‘klein Mokum’ voor deze doelgroep interessanter wordt. 
Zowel restaurants als winkels in Meppel lopen nu simpelweg klandizie mis omdat ze onbekend zijn met 
een betaalsysteem als Alipay. Aangegeven is dat zowel inkomend als uitgaand toerisme van belang is 
maar ook de uitwisseling van studenten tussen scholen en mogelijk contact met het ziekenhuis om 
kennis uit te wisselen. Met Stenden zullen we contact legen over uitwisseling van leraren en 
studenten. Door meer in zetten op de Chinese markt wordt het aantrekkelijker voor 
hotelinvesteerders in Meppel. Een hotel moet vooral voldoen aan een hoog kwaliteitsniveau om een 
meerwaarde te hebben. Door de promotie af te stemmen op specifieke thema’s en bijvoorbeeld de 
uitwisseling van (internationale) evenementen vraagt een lange adem. Een ‘China-event’ organiseren 
verbetert de relatie. Het is niet ongebruikelijk dat er eerst onderzoek wordt gedaan en elkaar eerst te 
leren kennen. De eerste stappen zijn nu gezet. We hebben door een goede voorbereiding veel kunnen 
bereiken wat alleen ter plaatse kan. We hebben ook huiswerk mee naar huis genomen. Uiteraard 
houden we u op de hoogte van het vervolg. 


